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چهار شنبه 19 دي 1397 | 2 جمادی الاول1440 || روزنامه جوان |  شماره 5562 بيداري در مقابل فتنه
رهبر معظم انقاب اسللامي چندي پيش در ديدار خانواده معظم شهدا 
فرمودند: »به ملّت عزيزمان عرض مي كنم اين بيداري را حفظ كنيد؛ اينكه 
اينها گفتند در سال ۹۷ ما چنين می كنيم، چنان می كنيم، و نقشه هايي را 
براي جمهوري اسامي ابراز كردند -يعني در واقع نقشه شان لو رفت- اين 
ممكن است فريب باشد؛ ممكن است جنجال را براي سال ۹۷ بكنند، نقشه 

را براي سال ۹۸ بكشند؛ مِن باب مثال. همه بايد حواسشان جمع باشد. «
به كارگيري الگوها و رهيافت هاي نوين و به اصطللاح نرم در مقابل نظام 
جمهوري اسامي ايران، سابقه اي به درازاي سه دهه دارد. تجربه پياده سازي 
الگوهاي متنوع براندازي اعم از شللبيخون فرهنگي، براندازي سياسللي، 
شكاف سازي ملي و جنگ اقتصادي نشللان مي دهد دشمن در حوزه هاي 
مختلف منازعه، خللود را آزموده و تجربه معتنابهي را از نبللرد نرم با ايران 
اسامي اندوخته است. در نيمه دوم دهه ۸0 كه روند اقتدارافزايي ايران در 
سطح ملي و فراملي شتاب فوق العاده اي يافته بود، مهم ترين معمايي كه 
ذهن اتاق هاي فكر غربي را به خود مشغول كرده بود، دكترين مناسب براي 

مهار و مقابله با اين روند بود. 
پس از وقوع فتنه ۸۸، شماي كلي از گسل هاي اجتماعي كه براي دشمن 
فرصت آفرين تلقي مي شد، رخ نشان داد و فتنه گران، نشاني دقيقي از محل 
مناسب براي فتنه انگيزي هاي آتي را به دشللمن دادند. وجود گسل هاي 
گوناگون اجتماعي، اقتصادي، فرهنگي و سياسي در جامعه فضايي را براي 
ايجاد تقابل هاي تصنعي و هدايت و اجراي پروژه شكاف ملي فراهم مي آورد. 
بر همين اساس مدل »فشللار-تحريم« با نسللل جديدي از تحريم هاي 
گسترده )كه اصطاحاً تحريم هاي فلج كننده خوانده شد( در دستور كار 
قرار گرفت. هوشمندي رهبري در تاكتيك »نرمش قهرمانانه« عماً مدلي 
را كه مي توانست به سازش و تسليم منتهي گردد، خنثي و در قالب تجربه 
عبرت آموز »برجام« مهار كرد. امروزه هرچند بي نتيجه بودن برجام و خيالي 
بودن ميوه هاي آن بر همگان تقريباً روشن شده، اما كاخ سفيد و هم پيمانان 
غربي اش همچنان اميدوارنللد از اين الگو براي مهار قللدرت منطقه اي و 
بازدارندگي دفاعي جمهوري اسامي ايران بهره بگيرند. در همين راستا 

الگوي »فشار، تحريم و مذاكره« همچنان در دستور كار دشمن قرار دارد. 
اينك دشللمن صراحتاً از تشللديد تحريم ها سللخن مي گويد. برخاف 
تحريم هاي پيشين كه حالت ايستا داشته و تنها بخش هاي مشخصي از 
فعاليت هاي اقتصادي و تجاري ايران را هدف مي گرفتند، تحريم هاي جديد 
اولاً محدود به مبادلات بيروني ايران نشده و تاش مي كند با مبادلات دروني 
جامعه ايراني هم نفوذ و تسري يابد و ثانياً ماهيتي شبيه ويروس دارد؛ به اين 
معنا كه سعي در بزرگ شدن، تكثير و افزوده شدن محيط اثرگذاري خود 
دارد. اين تحريم هاي نسل جديد، اين فرصت را به طراحان آن مي دهد كه بنا 
بر سليقه به صورت لحظه اي بتوانند دامنه اثرگذاري و آماج آن را افزايش داده 

و در فعاليت هاي اقتصادي داخل كشور هدف نيز دخالت نمايند. 
در بعُد رواني نيز، دشللمن به دنبال اثربخشللي تحريم هاي نسللل جديد 
به مراتب بيش از تحريم هاي گذشته است. اساس اثرگذاري اين تحريم ها 
روي »تحريم هراسي« بناشده و مي كوشللد به »خود تحريمي داخلي« 
بخش هايي همچون نهادهاي انقابي و نيروهاي دفاعي كشور در فضاي 
اقتصادي ايران منجر شود. از سويي اكنون به دليل وجود سوءمديريت و 
سوءتدبير حاد در برخي حوزه ها و بخش ها شاهد بروز اعتراضات طيف هاي 
متنوعي از مردم هستيم كه هركدام البته به دنبال احقاق حق خود هستند. 
وجود چنين بسترهاي نارضايتي، محيطي مناسب براي ورود و فتنه انگيزي 
دشمن فراهم مي آورد و احتمالاً بخشي از تاش دشمن براي سوءاستفاده 
از همين اعتراضات خواهد بود.  ضلع ديگر فتنه مدنظر نظام سلطه، تاش 
براي بي ثبات سازي محيط داخلي و پيراموني ايران، با استفاده از ابزارهاي 
گوناگون در اختيار دشمن است: از جمله آن هدايت و اجراي جنگ نيابتي و 
تاش براي انتقال تروريسم به داخل كشور؛ شعله ور كردن آتش اختافات 
سياسي از طريق احياي فتنه، ايجاد شكاف هاي مذهبي – قومي و هدايت 
فعاليت هاي گروهك هاي تجزيه طلبانه به داخل كشللور، القاي دوگانگي 
در حاكميت و اتهام افكني به سوي نهادهاي انقابي براي تخريب وجهه و 
كاهش سرمايه اجتماعي و مشغول سازي رواني و مسئله سازی كاذب براي 

جامعه ايراني از طريق رسانه هاي نوين است. 
طراحان راهبرد غرب، اميدوارند با مجموعه اقداماتي كه در سناريوي جديد 
عليه جمهوري اسامي ايران انجام مي دهند، اولاً محيط داخلي كشور را 
دچار درجه اي از بي ثباتي و آشوبناكي نمايند كه مجالي براي نقش آفريني 
نظام در منطقه غرب آسيا و شمال آفريقا باقي نماند و ثانياً در اثر فشار فزاينده 
چندوجهي ملت ايران تسليم اراده غرب شده و تضعيف اقتدار منطقه اي و 

دفاعي خود را در روندي مذاكراتي بپذيرند. 
براي مقابله با سناريويي كه اساس آن بر اختاف افكني و تقابل دروني در 
جامعه و حاكميت كشور بنانهاده شده، يك اصل اساسي وجود دارد و آن 
لزوم »وفاق ملي براي مقابله و هم افزايي و هم راستايي همه ظرفيت ها براي 
اين منظور« است. اگر چنين حالتي در سطح نخبگان و آحاد جامعه به وجود 

آيد، خودبه خود بخشي از سناريوي دشمن ناكام مي ماند. 
براي شكل گيري اين وفاق و هم افزايي لازم است، نخبگان كشور به توطئه 
دشمن و بسترهاي آن توجه كنند و ضمن درك و شناخت عميق از آن، مردم 
را از اين مسئله آگاه سازند. پس از ايجاد يك شناخت فراگير در همه لايه هاي 
اجتماعي، لازم است مجموعه اي از اقدامات و فعاليت ها همچون مقاوم سازي 
هرچه بيشتر اقتصاد، توجه به گله مندي هاي اجتماعي اقشار گوناگون و 
برنامه ريزي براي حل مشكات معيشللتي و صنفي و توجه بيش ازپيش 
مديران اجرايي به انجام هرچه بهتر وظايف ذاتي خويش به منظور كسب 

حداكثري رضايتمندي اجتماعي دنبال گردد. 

محمدجواد اخوان

در همايش راويان دفاع مقدس عنوان شد

كربلاي 5 سرنوشت جنگ را تغيير داد

سالن پنج آذر سازمان بسيج مستضعفين روز 
گذش�ته ميزبان همايش راوي�ان دفاع مقدس 
بود؛ راوياني كه به تعبير دبير مجمع تش�خيص 
مصلحت نظام، پس از شهدا كار جهادي و بزرگ 
انتقال حقايق دف�اع مقدس به نس�ل بعد را به 
عهده گرفتند. دفاع مقدس�ي كه طي چند روز 
گذشته از سوي جرياني خاص به چالش كشيده 
ش�د. در اين همايش علاوه بر محس�ن رضايي 
فرمانده س�پاه در دوران دفاع مقدس، س�ردار 
نقدي و س�ردار غيب پرور به طرح ديدگاه هاي 
خ�ود درب�اره هجمه ها ب�ه انقلاب و حواش�ي 
ايجاد ش�ده درباره دفاع مق�دس و روايت های 
مخ�دوش از كربلاي چه�ار و پن�ج پرداختند. 
محسن رضايي، دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام 
در دومين همايش راويان دفاع مقدس به اهميت 
روايتگري دفاع مقدس اشللاره كرد و گفت: راويان 
دفاع مقدس پس از شهدا كار بزرگي را بر عهده گرفته 
و حقايق و درس هاي اين حادثه بزرگ را به نسل بعد 
منتقل مي كنند. تبيين فلسفه دفاع مقدس، درس ها 
و دستاورد هاي آن كار ساده اي نيست و مانند جهاد 
است كه اين جهاد مكمل دفاع مقدس است. وي با 
اشاره به برخي تخريب ها عليه دفاع مقدس تصريح 
كرد: برخي به ما مي گويند از جنگ صحبت نكنيد، 
مي گويند در اصل چرا جنگ كرديد؟ در مورد اين 
موضوعات بايد ابتدا معلوم كرد كه براي روشنگري 
مي گويند يا تخريب، در ايام مختلف سللال چون 
نسللل ها تغيير مي كنند، دشمنان سعي مي كنند 
شبهه ايجاد كنند. از همين موضوع بايد فهميد كه 
جنگ و دفاع مقدس بسلليار مهم است. مردم هم 

بسيار به دفاع مقدس اهميت مي دهند. 
   ب�ا تجربه دف�اع مقدس بر داع�ش پيروز 

شديم
رضايي با اشاره به دستاوردهاي دفاع مقدس گفت: 
اگر امروز با كمك دوسللتان خود بللر داعش پيروز 
مي شللويم به خاطر تجربه جنگ تحميلي است. 
ما امروز نه تنها در جنگ پيروز شللديم بلكه خود 
متحدان را نيز به جان هم انداختيم. رضايي ضمن 
اشاره به شرايط كنوني كشور با زمان دفاع مقدس 
گفت: سياست امروز ترامپ شبيه حركت صدام پس 
از پذيرش قطعنامه است، آن زمان همين كساني كه 
برجام را امضا كردند، قطعنامه را تأييد كردند. صدام 
باز حمله كرد و تا 30 كيلومتري كرمانشاه آمد. حال 
اگر در همان برهه زماني پيروز مي شللد، قطعنامه 
را قبول نمي كللرد. وي ادامه داد: امللروز عده اي به 
شهداي ما در كرباي چهار و پنج ايراد مي گيرند، 

خجالت بكشيد! امروز اين همه به مردم فشار وارد 
شده است ولي عده اي هنوز به دنبال توافق با غرب 
هسللتند. امروز ترامپ مي گويد بايد دوباره برجام 
را بنويسلليد، اگر صدام هم بعللد از قطعنامه پيروز 
مي شد، درخواست قطعنامه جديد مي كرد. صدام 
از متحدانش خشمگين بود و به اين دليل به كويت 
حمله كرد.  دبير مجمع تشللخيص مصلحت نظام 
افزود: اگر جنگ باتكليف مي ماند، صدام به كويت 
حمله نمي كرد و امريكا هم به عراق سرازير نمي شد و 
ما هنوز شاهد موجودي به نام صدام در عراق بوديم. 
كرباي چهار و پنج سرنوشت جنگ را تغيير داد. 
رزمندگان ما، جنگ را از كشور خودمان به سمت 
ائتاف صدام و امريكا فرستادند. رضايي خاطرنشان 
كرد: دستاورد جنگ تنها آزادي سرزمين ما نبود، 
ما همه آنها را با خودشان درگير كرديم وگرنه هنوز 
هم درگيري ها ادامه داشت. . رضايي در ادامه افزود: 

دشمن تحريم اقتصادي وضع كرده و افراد ناكارآمد 
در داخل به جاي ايستادن دربرابر تحريم ها، از دفاع 
مقدس درس نمي گيرند و از طرفي به ما مي گويند 

شهادت طلبی را زير سؤال برديد. 
   40 سال توطئه دشمن عليه انقلاب

سللردار محمدرضا نقدي، معاون فرهنگي سللپاه 
پاسداران نيز در اين همايش با تبريك فرارسيدن 
چهلمين سللالگرد پيروزي انقاب اسامي اظهار 
داشت: در طول اين 40 سال ما حتي يك روز بدون 
توطئه هم نداشته ايم. وي ادامه داد: برخي مي گويند 
كه ما توهم توطئه داريم، اين افراد بايد وصيت نامه 
امام راحللل را بخوانند تا متوجه شللوند كه انقاب 
اسللامي با چه حجمي از توطئه روبه روسللت، به 
طوري كه ۸0 درصد وصيت ناملله امام خميني به 
توطئه هايي كه دشمن عليه انقاب به كار مي گيرد، 

اختصاص يافته است. 

سردار نقدي درباره هجمه ها عليه انقاب اسامي در 
آستانه 40 سالگي انقاب اسامي اذعان كرد: امروز 
انقاب ما با اينكه نه شرقي، نه غربي بود به 40 سالگي 
رسيده است. ما در ابتداي انقاب از چندين جهت 
درگير جنگ بوديم. امللام در وصيت نامه خود هم 
بسيار به توطئه ها و نقشه هاي دشمن اشاره كرده اند. 
امروز مي بينيد كه هنوز هم توطئه هاي دشمن پايان 
نيافته اسللت. امروز تهاجم فرهنگي دشمن عليه 

انقاب اسامي بسيار زياد است. 
   روايتگ�ري بايد معرفي اس�وه باش�د نه 

اسطوره
رئيس سازمان بسيج مستضعفين هم به عنوان ديگر 
سخنران اين همايش با اشاره به چهلمين سالگرد 
انقاب اسامي افزود: انقاب ما بي همتاست و در 
مقام قياس شاخص هاي انقاب اسامي بسيار بالاتر 
از ديگر انقاب  ها قرار دارد. سردار غيب پرور به سالروز 
آغاز عمليات كرباي پنج اشاره كرد و گفت: در اين 
روز ها عمليات كرباي پنج اتفاق افتاد و اين مهم پس 
از عمليات ناموفق كرباي چهار انجام شد؛ در شب 
عمليات و در موقعيت پنج ضلعي، من مسئول محور 
بودم. غيب پرور با بيان اينكه هنوز مشكات كرباي 
چهار مرتفع نشده بود، افزود: مسئول جهاد نجف آباد 
به ما ملحق شد و شبانه در حال كار بودند تا به سطح 
خشكي ما اضافه كنند؛ در عمليات كرباي پنج تا 
نزديكي صبح پيروزي حاصل نشللده بود، ولي در 
همان ساعات ورق برگشت و ما پيروز ميدان شديم. 
وي يادآور شد: در منطقه به دليل اينكه نبايد چيزي 
آشكار مي شد، مجبور بوديم. مخفيانه عمل كنيم. در 
عمليات بزرگ كرباي پنج رحمت الهي نازل شد و 
رهبري هم گفتند كه سپاه واقعه عاشورا را در كرباي 
پنج رقم زد و اگر كسي اين ايام را فراموش كند، از 

اردوگاه انقاب خارج شده است. 
   عده اي آويزان اروپا و امريكا شده اند

رئيس سللازمان بسيج مسللتضعفين با اشاره به 
چهلمين سالگرد انقاب اسامي افزود: انقاب ما 
بي همتاست و در مقام قياس شاخص هاي انقاب 
اسامي بسيار بالاتر از ديگر انقاب  ها قرار دارد. 
سردار غيب پرور اتحاد و همدلي اقوام و مذاهب 
در كشللور را از مزيت هاي انقاب اسامي خواند 
و گفت: در عرصه دفاع مقدس جاي هيچ قومي 
خالي نبود. وي ادامه داد: امروز فرزندان انقاب 
بايد دستاورد هاي انقاب را فرياد بزنند اما مشكل 
ما اين است كه مباني انقاب را به خوبي ترويج و 
تبليغ نمي كنيم؛ ما قبول داريم كه اقتصاد كشور 
مريض و نظام مديريتي ما به شدت ناقص است، 
ولي نبايد به خاطر اين مشللكات دستاورد هاي 
انقاب را ناديده گرفت. سردار غيب پرور افزود: 
دين خواهی و خودباوري مردم كم نيست. تمام 
عالم به ما غبطلله مي خورد، ولي عللده اي اين را 
قبول ندارند و به امريكا و اروپا آويزان مي شوند. 
والله در تاريخ جايي نديللده ام اينها براي ما خير 
بخواهند. امللروز براي حل مشللكات اقتصادي 

نبايد در امريكا را كوبيد. 
رئيس سازمان بسلليج مسللتضعفين افزود: ما از 
مشكات عبور مي كنيم، كساني بودند كه آرزوي 
نابودي انقاب را داشللتند كه امروز بدن شللان در 
حال خورده شدن توسط موريانه است، حال رئيس 
جمهور امريكا هم مثل آنهاست. امروز نقش ولايت 
فقيه در نگه داشتن انقاب اسامي با اين مردم بسيار 
پر رنگ و مهم است. سردار غيب پرور عنوان كرد: 
امروز دو آسيب متوجه ماست، يكي تحريف و ديگري 
غفلت. راويان بايد دقيق سخن بگويند و از تحريف 
بپرهيزند. وي در خاتمه عنوان كرد: ما در انقاب بايد 
الگو و اسوه ارائه دهيم نه اسطوره. اسطوره ها دست 
نيافتني هستند، ولي اسوه ها همواره در بين مردم 
بوده اند. ما نياز نداريم در مورد شهيدان غلو كنيم، 
همين كه شخصيت واقعي اين عزيزان را بيان كنيم، 

اسوه و الگويي مناسب را به مردم شناسانده ايم. 

 پاسداشت ۴۰ سال مجاهدت آيت الله
در هماي�ش تبيي�ن دس�تاوردهای انق�لاب اس�لامی، ب�ه 
پ�اس 40 س�ال مجاهدت آي�ت الله احم�د جنتی رئي�س مجلس 
خب�رگان رهب�ری و دبي�ر ش�ورای نگهب�ان از وی تجليل ش�د.
به گزارش سپاه نيوز، در همايش تبيين دستاوردهاي انقاب اسامي، 
به پاس 40 سال مجاهدت   آيت الله احمد جنتي رئيس مجلس خبرگان 
رهبري و دبير شللوراي نگهبان، با اهداي لوح سپاس از سوي سرلشكر 
پاسللدار محمدعلي جعفري فرمانده كل سپاه و حجت الاسام عبدالله 
حاجي صادقي نماينده ولي فقيه در سپاه، از اين عالم انقابي و مجاهد 

تجليل شد. 
 حاج صادقي، نماينده ولی فقيه در سپاه  در اين آيين از آيت الله جنتي به 
عنوان برجسته ترين چهره ولايتمداری و بارزترين مصداق استقامت فكري، 

عملي و داراي روحيه جهادي و انقابي نام برد.
 وی طي سخناني در اين همايش تقابل انقاب اسامي با استكبار جهاني 
را سنت الهي و پايان ناپذير توصيف و تصريح كرد: رمز ماندگاري انقاب 

اسامي طي چهار دهه، پيوند امت با ولايت است. 
حاجي صادقي از انقاب الهام بخش اسامي به عنوان بزرگ ترين هديه 
الهي براي ملت ايران ياد كرد و گفت: مهم ترين و محوری ترين دستاورد 
انقاب اسامي تولد اسام ناب محمدي)ص(، نفي حاكميت هاي دروغين 
و طاغوتي و تحقق توحيد و نظام ولايي است. وي با برشماري شاخص هاي 
نظام ولايي اظهار كرد: انطباق كامل نظام ولايي با مباني اعتقادي اسام و 
تجلي بخشي توحيد ربوبي، هماهنگي و همسويي با فطرت انسان، عامليت 
وحدت حقيقي، مأيوس كردن دشمن از جمله مهم ترين شاخص هاي نظام 
ولايي است. حجت الاسام والمسلمين حاجي صادقي بزرگ ترين نعمت 
الهي براي بشريت را نعمت ولايت دانست و خاطرنشان كرد: رسالت نظام 
ولايي احياي جامعه اسامي بود و در جامعه ولايي استعدادهاي انسان رشد 

كرده، بارور شده و مردم سالاری به معناي واقعي نمود پيدا مي كند. 
وی گفت:  مدل حكومت ديني ما نظام ولايي است و ولايت فقيه مدل 
نظام ولايي در عصر غيبت است و انقاب اسامي با نابودي سلطه استكبار 
و با استقرار نظام ولايي جامعيت و كارآمدي دين را در انديشه و عمل در 

عرصه هاي مختلف متجلي ساخت. 
حاجی صادقی  افزود: 40 سالگي نظام ولايي با وجود همه دشمنی ها، 
توطئه ها و فتنه ها دستاوردي است كه هيچ امتي تاكنون از آن برخوردار 
نبوده و منشأ دستاوردهاي فراوان انقاب در عرصه هاي ديگر نيز شده 
است، از اين رو بايد قدردان اين نعمت بزرگ بوده و در راستاي تحكيم و 
تقويت آن تاش كنيم تا زمينه و بستر تحقق نهضت ظهور فراهم شود. 
نماينده ولي فقيه در سپاه يادآور شد: انقاب اسامي در طي چهار دهه 
به رغم فراز و نشلليب ها هيچ گاه متوقف نشللده و اينكه امروز استكبار 
جهاني اذعان به شكست برابر انقاب اسامي و گفتمان مقاومت دارد و 
شاخص هاي ابرقدرتي خود را از دست رفته مي بيند متأثر از نظام ولايي 

و ولايتمداري امت است. 
  حاجي صادقي رمز ماندگاري انقاب اسامي را اتصال و پيوند امت و ولايت 
توصيف و تصريح كرد: امروز اسللتكبار جهاني و دشمنان در صدد ايجاد 
خدشه در نقطه اتصال امت و ولايت هستند ؛ آنچه موجب گذر از بحران ها 
و فتنه ها در طي چهار دهه گذشته شده است در پرتو ولايتمداري و پيوند 
امت با ولايت بوده اسللت. نماينده ولي فقيه در سپاه در پايان استقامت و 
مقاومت را عامل غلبه بر مشكات كاستي ها و توطئه هاي دشمنان عنوان و 
خاطرنشان كرد: مقاومت و تحمل مشكات مصداق عمل صالح و مجاهدت 
در راه خداست كه سعادت دنيوي و اخروي و اميد و نشاط نسبت به آينده 

را به همراه خواهد داشت. 

ژه
وی

 رسانههاياصلاحطلبعليهرئيسدفتر 
روزنامه هاي اصاح طلب عليه محمللود واعظي، رئيس دفتر 
رئيس جمهور صف كشيدند. روزنامه شرق از بی اطاعی واعظي 
از دليل تشكيل نشدن كميته تعامل ميان اصاح طلبان و دولت، 
تلويحاً واعظي را مقصر دانسته است. روزنامه آرمان اما تلويحاً 
حرفي نزده و صريح تيتر زده كه »واعظي  سللد ارتباط دولت با 
اصاح طلبان« و در متن هم آورده كه »چند ماهي اسللت كه 
روابط ميان اصاح طلبان و دولت تيره و تار شده است، چرا كه 
دولت هيچ گوش شنوايي درباره انتقادات نداشته و همچنان 
هيچ اقدامي براي تشكيل كميته تعامل با اصاح طلبان انجام 
نداده اسللت. اخيراً آقاي واعظي مواضع بسيار تندي نسبت به 
اصاح طلبان داشته...«. روزنامه آرمان در ادامه با علي صوفي، 
وزير تعاون در دولت اصاحات گفت وگو كرده اسللت. صوفي 
صداقت واعظي و دولت را در مورد تمايل بلله تقويت روابط با 
اصاح طلبان زير سؤال برده و مي گويد: »به طور كل بايد در نظر 
داشت كه كدام يك از دو طرف )دولت و اصاح طلبان( خواهان 
تشكيل جلسلله بودند و كدام يك از اين دو اشتياق به تشكيل 
كميته يا تقويت ارتباط دارند؟ يكسري شواهد و قرائن وجود دارد 
كه نشان دهنده آن است كه صداقت در اين ارتباط وجود ندارد. 
« صوفي از انتخابات مجلس در سال ۹4 مي گويد و اصرار واعظي 
بر حذف عبارت »اصاح طلبان« از عنوان ليست: »آقاي واعظي 
در جريان انتخابات مجلس به دنبال اين موضوع بودند كه نگوييد 
ليست فراگير اصاح طلبان و ليست مجلس را با عنوان ليست 
اميد نام گذاري كنيد... اما آقاي واعظي پايبند به فراكسيون و 
ليست اميد نماند. به طوري كه از جرياني جداي از ليست اميد در 

مجلس به نام مستقلين و هواداران دولت حمايت كرد. « صوفي 
اتهام ديگري را هم به واعظي وارد مي كند: »آقاي واعظي نه تنها 
خود عليه اصاح طلبان دست به سخنراني مي زند بلكه به دلايلي 
كه خود مي داند آقاي روحاني را از ارتباط با اصاح طلبان برحذر 
مي دارد. « او روحاني را متهم مي كند كه توسط واعظي كاناليزه 
شده است.  كاناليزه شدن روحاني ادعايي است كه دو روز پيش 
روزنامه اعتماد هم در تيتر اصلي خود از آن نوشللت: »حاميان 
دولت از كاناليزه شدن حسن روحاني ابراز نگراني مي كنند«؛ 
نوشته اي كه روي عكس بزرگي از واعظي و نوبخت و روحاني 
تيتر شده بود، در حالي كه حسن روحاني تنها مانده و واعظي و 
نوبخت بي اعتنا به روحاني مشغول صحبت با يكديگر هستند و 
بعد از تنهايي رئيس جمهور نوشته است: »تنهايي بي هياهوي 
رئيس جمهور« يعني كه مقصر تنهايي روحاني و كاناليزه شدن 

او واعظي و نوبخت هستند. 
آفتاب يزد هم عكسي از محمود واعظي را در صفحه اول خود 
آورده و تيتر زده: »دميدن بر آتش اختافات« و در نهايت روز 
گذشته محمدعلي ابطحي در توئيتي طعنه زد كه »مجسمه 
واعظي را بايد طا گرفت« و در واكنش به سخنان جديد واعظي 
كه گفته »ما هيچ گاه با اصاح طلبللان تندرو ائتاف نكرديم« 
نوشت: »اصاح طلب ها بايد مجسمه آقاي واعظي را طا بگيرند. 
باز گفته روحاني در انتخابات با اصاحات ائتاف نداشته و پيروز 
انتخابات حزب اعتدال بوده. به رو نياوريد اسم اين حزب )اعتدال 
و توسعه( را نشنيده بوديد! اصاً همه كارهاي اين جنس خوب 
بيخ ريش حزب پيروز اعتدال و توسعه و آقاي واعظي. قَبِلتْ را 

بگيد، كل بكشيم. «

کاسبیفرزندانهاشمیباشخصيتپدر! 
روزنامه اعتماد تيتر يك ديروز خود را »آسيا به نوبت« روي 
تصويري بزرگ از جواني هاي مرحوم هاشمي رفسنجاني زده 
و نوشته: »روايتي از تخريب مستمر هاشمي رفسنجاني كه 
همچنان بعد از فوتش ادامه دارد« گويي با درگذشت هاشمي و 
تدفين جسم او، انتظار داشته اند همه ثمرات چند دهه فعاليت 
سياسي و اجرايي هاشمي هم از بين برود و تمام بشود و ديگر 
كسللي در مورد او صحبت كند. بديهي است شخصيت هاي 
معروف و دولتمردان و مقامات با فوت هم نقد و تحسين و مدح 
و ذم خود و عملكردشان به پايان نمي رسد و اگر دوستداران 
هاشمي عاقه دارند اين انتقادات را تخريب بنامند، چيزي را 

عوض نمي كند. 
از سللويي اغلب اينگونه اسللت كه آنچه را كه روزنامه اعتماد 
تخريب مي نامد، در واكنش به اظهارات شاذ فرزندان مرحوم 
هاشمي بيان مي شللود. فرزندان هاشمي كه هويت سياسي 
و جايگاه اجتماعي خللود را مديون پدر مي دانند، براي حفظ 
جايگاه بر باد رفته خود بعد از فوت هاشمي همواره تاش دارند 
كه او را از سراي آخرت به ميدان سياست ورزي خود وارد كنند 
و همچنان »پدر« گرچه ديگر در قيد حيات نيست، اما نردبان 
ترقي فرزندان باشللد و گفتن از پدر براي آنها ابزار ابراز وجود 
باشد. طبيعتاً اين رفتار از سوي ديگر فعالان عرصه سياست و 
از جمله منتقدان هاشمي بي پاسخ نخواهد ماند و اين پاسخ ها 
را مريدان هاشللمي برنمي تابند. نمي شود يك سو حق مدح 
هاشمي را داشته باشد و به سوي ديگر بگوييم پشت سر از دنيا 

گذشته حرف نزنيد!

وزير اطلاعات در كميسيون امنيت: 
اسماعيل بخشي

 در بازداشت شكنجه نشده است
س�خنگوي كميس�يون امنيت ملي و سياس�ت خارج�ي مجلس 
گفت: طب�ق توضيح�ات وزي�ر اطلاعات ب�ه هيچ وجه اس�ماعيل 
بخش�ي، كارگر كارخانه نيش�كر هفت تپه ش�كنجه نش�ده است. 
به گزارش ايسنا، علي نجفي خوشرودي در توضيح جلسه ديروز كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس گفت: اين جلسه با حضور وزير اطاعات 
و همكارانش براي بررسللي ادعاهاي اسماعيل بخشي مبني بر شكنجه در 
دوران بازداشت برگزار شد. وي افزود: وزير اطاعات و مديران وزارت اطاعات 
ضمن ارائه گزارشي از روند و اقداماتي كه منجر به بازداشت و دستگيري آقاي 
بخشي شد تأكيد كردند كه به هيچ وجه اين فرد در دوران بازداشت وزارت 
اطاعات شكنجه نشده است. نجفي افزود: وزير اطاعات تأكيد كرد كه كار 
اطاعاتي با قاطعيت و در عين حال با حفظ حرمت افراد انجام مي شود.  به 
گفته وي، در اين جلسه اعضاي كميسيون بر ضرورت تفكيك اقدامات ضد 
امنيتي با پيگيري مطالبات صنفي اهتمام به رفع زمينه هاي پيدايش نارضايتي 
اجتماعي از طريق كاهش مشكات كارگران و ضرورت تنوير افكار عمومي 
تأكيد كرد.  سخنگوي كميسلليون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
گفت كه در بخش ديگري از جلسه وزير دفاع و معاونانش حضور پيدا كردند 
و گزارشي از بودجه وزارت دفاع در سال هاي ۹۶ و ۹۷ را ارائه نموده و وضعيت 
بودجه اين وزارتخانه در سال آينده مورد بررسي قرار گرفت. به گفته نجفي، 
در اين جلسه اعضاي كميسيون بر ضرورت تقويت بنيه دفاعي كشور و اهتمام 
ويژه به معيشت كاركنان و بازنشستگان نيروهاي مسلح تأكيد كرد.  اسماعيل 
بخشي كارگر كارخانه نيشكر هفت تپه است كه در جريان اعتراضات كارگران 
بازداشت شد و اخيراً در صفحه شخصي خود پستي درباره شكنجه در دوران 

بازداشتش و شنود تماس هاي تلفني شخصي خود منتشر كرد. 

يك نماينده مدعي شد
محروميت در انتظار

 نمايندگان منتقد هيئت رئيسه !
آقايان�ي كه د ر رأس مجلس هس�تند، ب�ه رغم اينك�ه لبخندهاي 
ژكوند مي زنند و دائم�اً خ�ود ر ا د ر يك فضاي تحمل و س�عه صدر 
نش�ان مي دهند، ا ما اصلًا دوس�ت ندارند صداي منتقد را  بشنوند. 
حجت الاسام نصرالله پژمانفر، نماينده مردم مشهد د ر مجلس شوراي 
اسامي در گفت وگو با فارس،                                                                                                   با بيان اينكه برخي ها د ر كشور                                                 د ر مقابل 

انتقاد سللعه صدر ندارند، گفت:  اين افراد نه تنهللا د ر قبال انتقاد برخورد 
تشكر آميزي نسبت به منتقدان ندارند، بلكه آنها را با بي انصافي د ر مضيقه 
و محدوديت قرار مي دهند. و ي                                               افزود                                                                                                             : براي نمونه د ر مجلس                                                                                                                                                      تعدادي از 

نمايندگان انتقادات جدي ر ا مطرح مي كنند كه اين انتقادات وارد است، 
ا ما به واسطه انتقاداتي كه دارند، د ر حوزه انتخابيه خود و د ر ارتباط برخي 
از دواير و دسللتگاه ها به شللدت د ر مضيقه قرار مي گيرند و از سوي اين 

دستگاه ها د ر بلك ليست قرار مي گيرند. 
عضو هيئت رئيسه فراكسلليون روحانيت مجلس اظهار داشت: درست 
كردن بلك ليست از منتقدان يك رفتار غيرمنطقي است كه هم به ضرر 
نهادها و اشخاصي است كه به آنها انتقاد مي شللو د و هم روحيه انتقاد و 
نقادي ر ا د ر جامعه مي كشللد و موج ترويج روحيه چاپلوسللي و مسائل 

اينچنيني د ر جامعه مي شو د. 
پژمانفر خاطرنشللان كرد: اميدواريم كه دولت از اين فضاي گارد گرفته 
د ر مقابل منتقدان بيرون بيايد، منتقداني كلله د ر جايگاه هاي مختلف 
انتقادهاي سازنده دارند، درواقع مأموريت خود ر ا انجام مي دهند كه ا گر 
اشكالي د ر مورد افراد يا وزارتخانه هايي يا تشكياتي وجود د ارد                                                                              ، منتقدان 
اعام مي كنند كه اين اشكالات وجود د ارد و مي گويند اين مشكات د ر 
صورت بر نامه ريزي قابل حل است                                                                                                                                                                                                                                 . و ي با انتقاد از عملكرد رئيس و هيئت 
رئيسه مجلس افزود                                                                                                                                                                                                            :                                                              عملكرد هيئت رئيسه از يك سو و عملكرد شخص 
رئيس مجلس از سوي ديگر قابل بحث و بررسي است                                                                                                                                                                                     . متأسفانه با توجه 
به اختياراتي كه رئيس مجلس د ر انحصار خود د ارد،                                                                                          هيئت رئيسلله نيز 
د ر خصوص مسللائل مختلف رعايت انصاف و پذيرش نظرات ديگران ر ا 
نمي كند. عضو هيئت رئيسه فراكسيون روحانيت مجلس اظهار داشت:                     به 
عنوان مثال ديواركشي هايي كه د ر اطراف مجلس صورت گرفته اين گونه 
نيست كه با نظر كارشناسي انجام شده با شد، بسياري از كارشناسان اين 
اقدام ر ا كاماً غيرفني و غيركارشناسللي دانسته اند ا ما رئيس مجلس با 

توجيه پدافند غيرعامل بر اين ديواركشي ها تأكيد د ارد. 
پژمانفر خاطرنشان كرد: د ر مورد قراردادهايي كه با مراكز درماني امضا 
شده كه به نمايندگان خدمات درماني ارائه دهند، به نمايندگان منتقد 
گفته مي شو د كه شما اجازه نداريد از اين خدمات درماني استفاده كنيد. 
ا گر نماينده اي اعتراضي داشته با شد عنوان مي شو د كه خدمات درماني اش 
قطع شو د كه اين رفتارها نه رفتار منطقي بلكه رفتاري ديكتاتوري است. 
اين دستو رات عموماً از جانب رئيس مجلس د ا ده مي شو د و حتي من با 
دوستان هيئت رئيسه كه صحبت مي كنم، مي گويند    به ما اجازه موافقت يا 
مخالفت كردن  هم با اين گونه موضوعات ر ا نمي دهند                                                                                                                                                                                                                          . و ي ا فزود: د ر مجلس 
خدماتي به برخي از افراد د ا ده مي شو د كه ديگران از آن محروم هستند، 
بر ا ي مثال درباره سفرهاي خارجي، تعدادي از افراد مرتب با رئيس مجلس 
به اين سفرهاي خارجي مي روند.                                                                                                                                                                                                            تاكنون چند نفر از كساني كه منتقد و 
مخالف نظرات رئيس مجلس بو دند توانسته اند به سفرهاي خارجي بروند. 
اين د ر حالي است كه هيچ نماينده اي از نماينده ديگر، نماينده تر نيست ا ما 

از نگاه رئيس مجلس بعضي ها نماينده هستند و بعضي ها غيرنماينده. 
عضو هيئت رئيسه فراكسلليون روحانيت د ر پايان گفت: آقاياني كه د ر 
رأس مجلس هستند به رغم اينكه لبخندهاي ژكوند مي زنند و دائماً خود 
ر ا د ر يك فضاي تحمل و سعه صدر نشان مي دهند، ا ما اصاً دوست ندارند 
صداي منتقد را بشنوند و روحيه انتقادپذيري به شدت د ر آنها پايين است 

و نتيجه اين رفتارهاي آقايان اين است كه هيچ جايگاه مردمي ندارند. 

 نماي نزديك

    قضاوت ناعادلانه از دفاع مقدس ممنوع
 نگاه هاي تعجيلي و قضاوت هاي ناعادلانه درمللورد دوران دفاع مقدس نبايد تكرار شللود.  اين 
مطلب را سللردار سرلشللكر محمد باقري، رئيس سللتاد كل نيروهاي مسلللح روز گذشته در 
حاشيه بازديد از نمايشللگاه 40 سال ايسللتادگي و پيشللرفت كه در موزه دفاع مقدس تهران 
برپا شللد، عنوان كرد. وي در جمع خبرنگاران اظهار داشللت: حوادث مربوط به دفاع مقدس در 
يك دوره تاريخي خاص و بللا پيچيدگي هاي فوق العاده بالا اتفاق افتللاد، از اين رو با يك تحليل 
 قشللري، خطي و تعجيلي به هيچ وجه نمي شللود واقعيات دفاع مقدس را بلله خوبي بيان كرد. 
به گزارش ايرنا، سرلشكر باقري به زواياي عمليات هاي كرباي چهار و پنج اشاره كرد و افزود: اينكه 
كساني با يك عبارت كوتاه و با نگاه اوليه بخواهند در خصوص حوادث و عمليات هاي بزرگ دفاع 

مقدس اظهار نظر كنند، موجب مي شود كه كاستي، نقص و خطا به وجود آيد. 
رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح اظهار داشت: در روزهاي گذشته شاهد نمونه اي از اين نگاه تعجيلي 
و بعضاً قضاوت نامناسب و غيرعادلانه بوديم كه نبايد اين اتفاقات تكرار شود. وي افزود: در عمليات 
كرباي چهار همه پيش بيني هاي لازم انجام و بيش از ۹ ماه كار اطاعاتي، مهندسي و آماده سازي 
براي غافلگيري دشمن انجام شده بود اما طبيعي بود كه دشمن با برخورداري از پشتيبان هاي 
بزرگ، در اختيار داشتن تصاوير ماهواره اي و بهره گيري از انواع اقدامات جاسوسي و اطاعاتي به 
بعضي از عمليات هاي ما پي ببرد و بعضي از زواياي آن عمليات ها مورد اطاع دشمن قرار بگيرد اما 
اين به معني لو رفتن كل عمليات نيست كه بتوان كل عمليات را لغو كرد. باقري ادامه داد: عمليات 
كرباي چهار انجام شد و با اينكه توفيقاتي داشت، اما در مجموع، يك عمليات ناموفق بود. هنر بسيار 
بزرگ آن بود كه در همان مراحل اوليه، عمليات قطع شود؛ بنابراين فقط حدود ۷ درصد نيروهاي 
رزمنده اي كه براي عمليات آماده شده بودند، وارد عرصه شدند و مابقي نيروها ذخيره شدند و ظرف 
دو هفته عمليات بسيار بزرگ كرباي پنج طرح  ريزي شد. . سرلشكر باقري افزود: اينكه ما بياييم 
در اين روزها با دو سه جمله دلسردكننده راجع به اين عمليات ها حرف بزنيم، واقعاً ناسپاسي است 
و كار صحيحي نيست. توصيه ما اين است كه در اين گونه موضوعات، پژوهشكده دفاع مقدس و 
پژوهشكده های نيروهاي مسلح و دانشگاه ها با دقت و حوصله، اسناد را بررسي و با پيشكسوتان 

مشورت كنند و جمع بندي سنجيده و واقعيت ها را در اختيار ملت بگذارند. 


